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В статье изложены предпосылки введения нового вида муниципальных образований — муниципального 
округа, а также проведен анализ закрепленного законом порядка создания муниципального округа. По резуль-
татам анализа автор приходит к выводу, что введение муниципального округа не решает проблемы развития 
территорий, не преодолевает объективных недостатков двухуровневой организации местного самоуправления, 
но в то же время создает — в рамках существующего правового регулирования — угрозу широкого (вплоть до 
повсеместного) отказа от гарантируемого Конституцией РФ поселенческого начала территориальной организа-
ции местного самоуправления. Происходящие в сфере муниципально-территориального устройства изменения 
заставляют задуматься о судьбе местного самоуправления в современном государстве.
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The article describes prerequisites for introduction of a new municipal structure type — a municipal district and 
analyzes the legally consolidated municipal district establishment procedure. Based on the analysis, the author concludes 
that introduction of a municipal district neither solves the territory development problem, nor overcomes objective 
shortcomings of the two-tier local self-government arrangement, while at the same time creates within the framework of 
the existing legal regulation a threat of massive (up to overall) refusal from the settlement origin of territorial arrangement 
of local self-government guaranteed by the Constitution of the Russian Federation. The changes taking place in the 
municipal territorial structure force to think about the fate of local self-government in the modern state.

Keywords: settlement, municipal district, opinion of the population, federalism and local self-government.

DOI: 10.18572/1812-3767-2020-1-58-66




